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COMUNICACIÓ GIRONA - 25 març 2012 3.00 h

MONTSERRAT MINOBIS PERIODISTA

“Els partits no em
volien a la direcció de
Catalunya Ràdio”

 “Vaig aprendre a estimar la ràdio i l'o�ci de
periodista”

 “Plego amb uns nivells d'audiència espectaculars”
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DE LOCUTORA A DIRECTORA

Motserrat Minobis i Puntunet (Figueres, 1942). Filla d'una
coneguda família d'arrels cristianes de la capital
empordanesa. Amb estudis de �loso�a i lletres i periodisme,
de molt jove va començar a treballar de locutora a l'emissora
local Ràdio Popular de Figueres, va passar per Ràdio Espanya
de Barcelona, Ràdio Peninsular i Ràdio 4. També va ser
degana del Col·legi de Periodistes de Catalunya entre el 2001
i el 2004 i entre el 2004 i el 2005 va dirigir Catalunya Ràdio. El

JOSEP LOSADA.
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Una es fa
periodista i
després al cap
dels anys el més
difícil es deixar
d'exercir el
nostre l'ofici

Va venir
personalment
un conseller
d'ERC a
esmenar-me la
plana mentre jo
dirigia
l'emissora

La meva etapa
de degana al
Col·legi de
Periodistes de
Catalunya era
més
participativa i
descentralitzad
a

1996 va rebre la Creu de Sant Jordi de la Generalitat de
Catalunya. Militant feminista, ha estat presidenta de
l'Associació de Dones Periodistes de Catalunya i de la Xarxa
Europea de Dones Periodistes i membre de la Xarxa
Internacional amb Visió de Gènere.

NARCÍS GENÍS - GIRONA

La trobada amb Montser rat
Mi no bis la tenim a la seu del
Col·legi de Pe ri odistes de
Catalunya. Busquem un espai
per poder man tenir la con versa
tran quil·lament i ens in stal·lem
al despatx del degà, una sala
que coneix prou bé de l'etapa
en què va ser de gana dels pe ri- 
odistes cata lans. Par lem de
l'Em pordà i de Figueres, dels
anys joves en què va de sco brir
la ràdio. En aque lla emis sora
de l'Em pordà també van ini- 
ciar la seva aven tura pe- 
riodística Car les Sánchez-
Costa, Jaume Guil la ment, Just
Casero, Jordi Negre, Al fons
Quintà...

Va fer sen tir per primera ve g -
ada la seva veu ra diofònica a
Ràdio Pop u lar de Figueres, on
va co in cidir amb una colla de
joves que després es van
dedicar al món de la co mu ni -
cació. Aque lla ràdio
�guerenca va ser una es cola
de pe ri odistes?

Potser sí que va ser una es cola de pe ri odistes, un punt
de trobada de fu turs pe ri odistes. Van ser uns ini cis es -
pec tac u lars. No només els meus, sinó els de molta altra
gent.
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En els anys seix anta i se tanta, feien emis sions en
català?

Fèiem emis sions en català en una emis sora que era de
la Ca dena de Ondas Pop u lares Españolas (COPE), però
aleshores depeníem del bis bat de Girona.

En una emis sora de la COPE es va util itzar el català
abans que a Ràdio Olot o Catalunya Ràdio?

Potser no abans que a Ràdio Olot. Ràdio Pop u lar de
Figueres va ser una de les emis sores pi o neres en l'ús
del català. Vam obrir el camí a la llen gua cata lana a la
ràdio; hi fèiem prac ti ca ment tota la pro gra mació, en -
cara que al ter nant-ho amb el castellà. Després vin dria
Ràdio 4 i el 1982 va sor gir la Cor po ració Cata lana de
Ràdio i Tele visió. La resta gairebé van de saparèixer per
la potència de la ràdio i tele visió na cional de Catalunya.
Cosa que, en certa man era, era lògica.

Van ser anys d'apre nen tatge?

Vaig apren dre a es ti mar la ràdio i l'ofici de pe ri odista.
En un primer mo ment no pen sava fer de pe ri odista.
Vaig començar com a lo cu tora, però després, a
Barcelona, vaig començar a col·lab o rar en premsa es -
crita, en difer ents re vistes i també a la Hoja del lunes.

Una jove lo cu tora de ràdio proce dent d'una família
con ser vadora de Figueres fa el salt a cap a Barcelona
i es fa mil i tant d'Unió Democràtica.

És ver i tat que vaig mil i tar a Unió Democràtica de
Catalunya. Home, però això de con ser vadors! A casa
mai ens van in cul car cap pen sa ment fran quista, al con -
trari. Per la vin cu lació que teníem amb Montser rat –el
meu germà era monjo del mon e stir– rebíem molta in -
for mació que venia de l'exili. Érem una família cris -
tiana, però més aviat pro gres sista.

Com hi va anar a parar, a Unió Democràtica?

Hi vaig anar a petar perquè el meu germà hi tenia con -
tactes per la seva vin cu lació montser ratina. I quan jo
vaig voler fer política em va dir que potser primer
provés a UDC. La Unió Democràtica de Catalunya
d'aque lla època no té res a veure amb la de Duran i
Lleida!
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El seu salt és es pec tac u lar. Va d'Unió a Ini cia tiva
Verds?

Sí, però abans vaig pas sar per Na cional istes d'Es -
querra; vaig ser del grup fun dador. Vaig anar d'una
dreta na cional ista i in de pen den tista –mal grat que
Duran i Lleida digui que no– a l'es querra. Quan Na -
cional istes d'Es querra es va tren car vaig optar per Ini -
cia tiva per Catalunya. No hi he mil i tat mai, però m'hi
sento més iden ti fi cada que amb qual sevol altre par tit.
Quan vaig estar a Catalunya Ràdio em van ti tl lar de so -
cial ista. Són aque lles eti quetes que et pen gen i que has
d'aguan tar en cara que no vul guis.

A Unió són in de pen den tistes?

Per les ar rels i la tradició d'Unió Democràtica de
Catalunya, crec que, en el con text ac tual, la gent que hi
havia abans al da vant del par tit avui apos taria clara -
ment per la in de pendència i no per l'au tono mia.

També ha estat molt com bat iva en els movi ments so -
cials.

Vaig estar molt pr opera al Grup Sant Jordi, d'ar rels
cris tianes, molt pro gres sista i cata lanista, que du rant la
clan des tini tat de fen sava bàsica ment els drets hu mans,
però també la pro jecció de Catalunya com a nació.

I el movi ment fem i nista?

La meva en trada al movi ment fem i nista co in cideix amb
el pas per la uni ver si tat. A començament dels se tanta
m'havia ma tric u lat a filosofia i lletres i allà amb Do lors
Cal vet i el PSUC es va començar a ges tar el movi ment a
par tir de la re cu peració d'una as so ciació de dones uni -
ver sitàries. Totes vam con fluir en una plataforma fem i -
nista que després va prop i ciar les primeres Jor nades de
la Dona Cata lana. La primera gran cam pa nya es va fer
en favor del di vorci, després va venir la de l'avor ta -
ment. I d'aque sta man era vam acon seguir crear un
movi ment fem i nista que es va anar dis gre gant i for -
mant difer ents grups, al guns dels quals en cara ex is -
teixen.

Pro fes sion al ment a Barcelona va con tin uar lli gada al
món de la ràdio?

http://http//www.tribuna.cat/noticies/societat-civil/12-11-2008-iv-jornada-del-grup-sant-jordi-com-tenir-futur-avenir-de-levangeli.html
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La meva primera feina va ser a l'ed i to r ial Nova Terra.
Després vaig començar a fer al guna cosa a Ràdio Es -
panya i du rant un temps com bi nava l'ed i to r ial, la ràdio
i els es tudis. Després vaig tre bal lar a Ràdio Penin su lar.
El 1976 va començar a eme tre Ràdio 4 i Enric Frigola
em va venir a bus car.

La major part de la seva car rera passa per Ràdio 4?

Sí. Hi vaig fer el primer pro grama ra diofònic es pe cial -
itzat en temes rela cionats amb l'ecolo gia. També vaig
fer-hi pro grames sobre ciència i la primera ràdio par -
tic i pa tiva, do nant veu als al caldes democràtics, als
movi ments veïnals, als grups de dones. Va ser una ex -
periència ex tra ordinària. És quan em vaig començar a
sen tir pe ri odista.

Va ser la seva mil lor etapa pro fes sional?

I també la més llarga. Però no només feia ràdio, també
vaig començar a col·lab o rar en mit jans es crits com ara
el diari Avui o les re vistes Canigó, Hora Nova, Avenç i
Ori flama.

I al cap dels anys de gana del Col·legi de Pe ri odistes
de Catalunya (2001-2004).

Sem pre em vaig sen tir molt vin cu lada al Col·legi de Pe -
ri odistes. Vaig tre bal lar amb Montser rat Roig i l'As so -
ciació de Dones Pe ri odistes per par tic i par en una can -
di datura, però no va ser fins anys després, quan ja
m'havia pre ju bi lat, que em vaig de cidir, perquè creia
que el Col·legi ne ces si tava una em penta; hi vaig
encapçalar una can di datura que va acon seguir un
ampli su port. En la meva etapa vam tre bal lar molt,
vam fer un lli bre blanc de la pro fessió a Catalunya, una
ra di ografia de la pro fessió i vam acon seguir es tablir
llaços i rela cions amb al tres in sti tu cions, com ara el
CAC, el TSJC i amb els al tres col·legis pro fes sion als. En
molts as pectes, vam fer passes en da vant que han tingut
con tinuïtat. Era una etapa més par tic i pa tiva, de scen -
tral itzada i amb molta presència de les de mar ca cions.

Ar riba a la pre ju bi lació però con tinua molt vin cu lada
a la pro fessió.
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Pre ju bi lar-se als 58 anys no sig nifica tren car-ho tot. El
nos tre és un ofici que no es pot deixar mai. Una es fa
pe ri odista i després el difícil és deixar de ser pe ri odista.

Per això ac cepta un nou repte i agafa la di recció de
Catalunya Ràdio el 2004?

Em va fer molta il·lusió que m'ho de manessin, tot i que
era ple na ment con scient que no era la primera sinó
l'última de la llista entre totes les op cions. Jo, que havia
llui tat per tenir uns mit jans públics na cionals de
Catalunya, tenia l'es pineta clavada perquè mai no vaig
poder tre bal lar a Catalunya Ràdio, tot i les prome ses
que havia tingut. Sem pre havia pen sat que feia por als
di rec tors de l'època.

Quins di rec tors?

No dic noms.

I un cop as sumeix la di recció, les coses es veuen
difer ent?

Un cop ac cepto la di recció, entro a Catalunya Ràdio
tota sola, con fi ant en els grans pro fes sion als de la casa
per tal de for mar el meu propi equip. Potser aquí em
vaig equiv o car, perquè ne ces sites tenir el teu equip, en -
cara que comp tava amb Enric Frígola. Potser hi hau ria
pogut por tar algú més. Vaig en trar amb il·lusió; crec
que els re tocs que vam fer en la pro gra mació van ser
bons.

Hi va in cor po rar dones?

En els pro grames dels ho raris de màxima audiència
pràcti ca ment no hi havia presència fe menina i crec que
el meu ofici de pe ri odista i de ra dio fon ista don ava un
bagatge clar per veure quines eren les deficiències en la
pro gra mació de Catalunya Radio. Vaig topar amb molts
ob sta cles, però tot i així estic sat is feta de les pro gra ma -
cions que vam acon seguir. Vam po ten ciar Catalunya
Música com no s'havia fet mai i vam in ten tar can viar
l'es truc tura de Catalunya Cul tura, però aquí ens vam
en fon sar perquè no hi va haver mit jans econòmics per
fer el que pre teníem. Si ens hagessin donat din ers i
temps ho hauríem acon se guit. No vaig tenir ni din ers,
ni temps i al damunt una vaga de pràcti ca ment tres
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mesos, en què se sol·lic i tava l'equiparació de sous amb
els tre bal ladors de TV3. Ara amb la crisi hem vist com
es re baixa el sou a tothom i no passa res.

La vaga va sig ni�car la seva dimissió com a di rec -
tora?

La vaga no exi gia la meva dimissió. Hi ha més coses.
Sóc con scient que no era la per sona que els par tits
polítics que man aven a la Gen er al i tat volien al front de
Catalunya Ràdio. Sóc con scient de la pressió que va
tenir el di rec tor gen eral, amb qui vaig tenir molt bona
relació. Sóc con scient que els par tits no em volien i no
em va quedar més remei que ac cep tar-ho i dim i tir.
Però me'n vaig anar deix ant uns niv ells d'audiència es -
pec tac u lars. Em sento sat is feta del meu pas per
Catalunya Ràdio i de la bona relació que vaig tenir amb
tots els pro fes sion als.

Amb tothom? I el cas Basté?

Jo no vaig fer fora Jordi Basté. Va ser ell, que va
marxar. Li vaig pro posar d'avançar mitja hora el seu
pro grama i no ho va ac cep tar. No ho va en ten dre de
cap de les maneres. Crec que ja tenia una oferta
damunt la taula, perquè no és ex cusa su fi cient per
marxar que s'avanci mitja hora un pro grama.

I el cas de Toni Clapés?

A mi em va jurar i per ju rar que no se n'aniria quan
estàvem preparant la pro gra mació de la tem po rada i al
cap de quinze dies em diu que no segueix. Tam poc el
vaig fer fora. Se'n va anar perquè se gu ra ment tenia una
oferta mil lor que la que li podia oferir Catalunya Ràdio
i no li vaig abaixar el sou. Preferiria no par lar-ne,
d'aque sts casos, ni fo cal itzar la crisi en ells.

Aleshores com va anar la crisi a Catalunya Ràdio?

El que va mo ti var la meva sor tida de Catalunya Ràdio
és que jo no era sant de la de voció dels par tits del gov -
ern, ni de l'oposició, perquè l'oposició –que aleshores
era CiU– em va muntar man i festa cions da vant de la
ràdio. Un con seller d'ERC, Josep Bar galló, va venir a
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l'emis sora a par lar amb el comitè d'em presa. Com pot
ser que vin gui un con seller a es me nar-te la plana a casa
teva? Ho vaig tro bar increïble, de jut jat de guàrdia.

Però no es re tira i con tinua tre bal lant en difer ents
pro jectes.

Con tinuo vin cu lada al movi ment de dones pe ri odistes i
a la Xarxa In ter na cional de Pe ri odistes amb Visió de
Gènere i és a par tir d'aquí que m'in te gro en l'agència de
notícies amb visió de gènere que és la In de pen dent.
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